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FRA      :  Miljøkontrollen 
 

EMNE  : Evaluering af VE-puljen (Puljen til fremme af initiati-
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VE-puljen blev etableret den 28. august 2003 i forbindelse med over-
førselssagen af uforbrugte midler fra 2002 til 2003 (BR375/2003). 

De overførte midler er anvendt til følgende projekter: 

• 3,4 mio. kr. til solcelleanlæg på Valby Ny Skole (BR375/2003) 

• 0,6 mio. kr. til en række initiativer under Miljøkontrollen 
(BR375/2003) 

• 0,8 mio. kr. til etablering og drift af Solar City Copenhagen 
(BR281/2004) 

• 3,15 mio. kr. til 10 konkrete projekter omhandlende installati-
on af solceller eller relaterede aktiviteter (ØU367/2004 og 
ØU442/2004) 

• 0,15 mio. kr. til Solenergiprisen, uddeles i 2005, 2006 og 2007 
(ØU379/2005) 

• 0,1 mio. kr. til evaluering af VE-puljen (ØU367/2004) 

I perioden november 2005 til februar 2006 er der gennemført en ræk-
ke interviews med det formål at evaluere, hvordan anvendelsen af pul-
jemidler virker til at fremme en strategi om anvendelse af vedvarende 
energi, her i form af solenergi via solceller, samt hvad udbyttet har 
været af de udmøntninger af støttemidler, som Københavns Kommune 
i perioden 2003 til 2005 har fortaget for at støtte initiativer vedrørende 
vedvarende energi. 

Den overordnede konklusion af evalueringen af VE-puljen er, at pul-
jeordninger kan være et godt værktøj til at styrke eller fremme ønske-
de områder, i dette tilfælde anvendelsen af solceller, men det er væ-
sentligt fra starten af puljeforløbet at sikre en strategi for arbejdet frem 
mod det ønskede mål, herunder strategi for afvikling eller videreførel-
se af forløbet. En afsat pulje støttemidler er ikke i sig tilstrækkelig til 
at styrke eller fremme en udvikling. 

Evalueringen har givet anledning til følgende konklusioner: 

• Fremtidig brug af økonomiske puljer til støtte for bestemte formål 
og aktiviteter kræver en klarere og tydeligere strategi. Hvad er det 
Københavns Kommune vil opnå, hvad er formålet med projektet, 
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 Side 2 af 2 

hvem er målgrupperne, og hvilke budskaber og signaler vil vi sen-
de? 

• For Københavns Kommune må brugen af puljer også i høj grad 
handle om, hvilket image kommunen ønsker, og hvordan puljerne 
understøtter konkrete planer og initiativer. Blandt de mange aktø-
rer, der er i solcellebranchen, så ser man Københavns Kommune 
som et lokomotiv, der kan være med til at skubbe til en udvikling – 
og i den forstand er puljer en oplagt mulighed for at sætte nogle 
nye typer af projekter i søen. 

• Ved at vælge puljer, så risikerer man - som i tilfældet med VE - 
puljen at få begrænsede resultater med den satsning, som man har 
gjort. Der kan stilles spørgsmål ved, om man har fået igangsat de 
rigtige initiativer med de puljemidler, der er uddelt. 

• Alternativt kunne man vælge en strategi, hvor man støtter projekter 
efter opfordring. Det vil sige, at kommunen søger en bestemt type 
projekter i henhold til de overordnede politiske ønsker for området. 
Problemet vil her være, om kommunen er i stand til selv at finde 
frem til de rigtige projekter. Det er en afvejning af, om man ønsker 
ildsjæle eller projektmagere til at trække udviklingen i den ønskede 
retning – og ofte er det en kombination. 

• Produktudvikling er dyrt og kræver store puljemidler. Derfor bør 
Københavns Kommune i højere grad satse på demonstrationspro-
jekter og lokal forankring. (Her kan eksempelvis erfaringerne fra 
Agenda 21 puljerne inddrages.) Forankringen skal ske lokalt og 
gennem borgerinddragelse, men dilemmaet er, at markedet for sol-
celler er snævert, folkeligheden er begrænset, og samtidig er det for 
kommunen en naturlig opgave at skabe rammerne og fremme ud-
viklingen af projekter med vedvarende energi. 

• Alle i branchen peger på, at puljer er vigtige. I Energistyrelsen, 
hvor man har en stor er erfaring med brug af puljer, siger man, at 
puljer er fremmende for nye tanker og initiativer – og støtteordnin-
ger er den eneste vej frem. Men hvis man skal komme videre med 
brug af puljer, så skal de målrettes til konkrete, udpegede projekter, 
hvor projektideen er gennemarbejdet, formålet tydeligt og afgræn-
set og lokale kræfter inddraget i forankringen.  

• Projekter starter ofte som tilfældigheder og skal herefter styres eller 
formes undervejs. Flere af projekterne i denne evaluering var ikke 
blevet realiseret uden puljemidler. Derfor vil der naturligvis fra 
branchefolk altid efterspørges puljer, der kan fremme ny teknologi 
eller miljørigtige tiltag. Strategien og kravene til disse projekter bør 
nok skærpes en del fremover, hvis puljer skal have den fornødne 
effekt. 


